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یادداشت خبر

فضاهای بی دفاع تهران

اظهار نظر اخیر شورای شهر تهران مبنی بر 
وجود ۲۶ هزار نقطه ناامن با استناد به تحقیق 
انجام شــده نمی تواند دور از واقعیت باشــد؛ 
ولی حساســیت های ایجاد شــده ناشــی از دو 
عامل است: یک، اظهار نظر درخصوص ناامنی 
از طــرف نهادی صورت گرفته که در پروســه 
پیشگیری از جرم جایگاه مستحکمی ندارد (که 
باید داشــته باشد) و دوم، اختلاف بر سر اینکه 
نقطــه جــرم را چگونه تعریف کنیــم. به نظر 
می رســد واحد تحلیل تحقیق کاملا گویاست 
و هیچ سوء برداشــتی در این باره نباید به وجود 
بیاید. همچنیــن این پژوهش قصد متهم کردن 
نهادهای مرتبط با امنیت شــهری به کم کاری 
را ندارد؛ چون درخصوص طراحی شــهری و 
امنیت هیچ گونه نقشــه  راهی برای هماهنگی 
بین نهادها قبل از ساخت وساز در ایران وجود 
ندارد تا مناطق بی دفاع کمتری ســاخته شود؛ 
بنابراین پلیس مقصر اصلی در نبود ناامنی در 
این مناطق نیســت، بلکه بعد از بی توجهی به 
اصول فیزیکی فضاهای قابل  دفاع پای پلیس 
برای حفظ امنیت به این مناطق کشیده خواهد 
شــد. پس اکنون این مناطق با توجه به اینکه 
ساخته شــده اند، بدون  شک حفظ امنیت آنها 
می تواند هزینه بر باشد؛ مگر اینکه نقاطی مانند 
پل های عابر پیاده کــه به تازگی کارزاری علیه 
آنها شکل گرفته است که می توان پوشش دور 
پــل و همچنین بنرهــای تبلیغاتی را برای دید 
بیشــتر حذف کرد یا اینکه مناطــق تاریک را با 
چراغانی کردن بهبود بخشید؛ ولی درخصوص 
ســایر نقــاط فیزیکی شــاید نتوان به ســادگی 
غیرقابــل دفاع  بــودن فضــا را کم رنگ تر کرد. 
درخصوص تحقیق انجام شده چند نکته مهم 
وجــود دارد. مورد اول به فضاهــای بی دفاع 
اشاره می کند. در تحلیل نوین جغرافیای جرم 
دیگر مناطق و محلات کلان درخصوص حفظ 
امنیت موضوعیــت ندارند، بلکــه مناطق در 
سطح خرد مانند چهارراه ها، پل های عابر پیاده، 
رســتوران ها و... موضوع تحلیل جرم هستند؛ 
به این دلیل در ابتدا بیان شــد کــه اظهارنظر 
انجام شده امکان تأیید دارد. برای مثال ممکن 
است پلیس بتواند امنیت کامل منطقه بیستم 
تهران را حفظ کند، اما تمام جرائم و احساس 
ناامنی در یک تقاطع یــا در یک پل هوایی رخ 
دهند. دوم اینکه تفاوت جنســیتی در تصور از 
ناامنی وجود دارد. در واقع این تحقیق به جای 
پرداختن به موضوع الگوی رفتاری بزهکاران، 
الگوی رفتاری قربانیان را مورد تحلیل قرار داده 
است. در تحلیل های نوین جرم نمی توان صرفا 
افزایــش یا کاهش بزهــکاران را محور تحلیل 
امنیت شــهری قرار داد. تحقیق انجام یافته از 
جرم شناسی کلاســیک و بزهکار محور فاصله 
می گیــرد و واحــد تحلیل قربانی محــور را در 
پژوهش می گنجاند و به موضوع تنوع قربانیان 
اشــاره دارد. این حقیقت دارد که بدون تلاقی 
بزهکار و قربانی در فضــا و زمان خاص، جرم 
رخ نخواهد داد؛ ولی محوریت این پژوهش بر 
 اســاس تصور قربانیان از جرم و اصول ساخت 
فضاهای قابل  دفاع اســت. به نظر می رســد 
تحقیق انجام شــده صرفا بعــد فیزیکی جرم 
را هدف قرار داده اســت، امــا نمی توان تغییر 
سبک زندگی و مســائل اقتصادی و اجتماعی 
ســال های اخیر را نیز در تغییر نوع قربانیان در 
تهران و همچنیــن جابه جایی فضایی و زمانی 
جرائم با توجــه به این تغییــرات مورد توجه 
قــرار نداد. در پایــان به نظر می رســد یکی از 
وســیع ترین تحقیقات انجام شــده درخصوص 
جرم بر  اساس رویکرد محیطی در کشور است 
و امید اســت این پژوهش صرفا به مجادله ای 
بر سر رقم ارائه شــده ختم نشود و بتواند باب 
همــکاری چند نهــاد و ایجاد رویکــرد جامع 
محیطی درخصوص پیشگیری از جرم را فراهم 
کند. همچنین نه شهرداری و نهادهای مرتبط 
با ساخت وساز شــانه از مسئولیت پیشگیری از 
جرم خالی کنند، نه نهادهای مسئول مستقیم 
درگیر با پیشگیری از جرم، تحقیقات انجام شده 

از سوی این نهادها را کم رنگ جلوه دهند.

 جزئیات آغاز آموزش  «حضوری» 
در مدارس تهران

ایسنا: سه شــنبه گذشته از ســوی وزرای کشور و  �
آموزش و پرورش اعلام شــد که آموزش در مدارس از 
ایــن پس حضوری خواهد بــود و دانش آموزان ملزم 
هستند سر کلاس های درس حاضر شوند. این در حالی 
اســت که وزیر آموزش و پرورش اوایل هفته گفته بود 
حضور دانش آموزان «اختیاری» اســت. این اظهارات 
متناقض کــه به فاصله کمی از یکدیگر بیان شــدند، 
موجب ســردرگمی خانواده ها شد. علیرضا کریمیان، 
مدیــر کل آموزش وپــرورش شــهر تهــران، در همین 
راستا، به چند پرسش درباره کم و کیف حضوری شدن 
آموزش هــا و بازگشــایی کامل مدارس پاســخ داد و 
در این بــاره اظهار کرد: بــا مدیران مناطــق و مدیران 
مدارس جلســه گذاشــته و روی حضــور حداکثری 
دانش آموزان و برگشــت آنها به مدرسه و حضور در 
فضای مدرســه و تدریس حضوری تأکیــد کردیم. او 
افزود: مدیران ما در ســطح شــهر تهران برنامه ریزی 
کرده انــد که شــاهد حضور همــکاران در مدارس به 
صورت کامــل بوده و بــا فعالیت های آموزشــی به 
صورت حضــوری در خدمت دانش آموزان باشــیم. 
مدیر کل آموزش وپرورش شــهر تهران درباره آمادگی 
مدارس برای پذیرش حضــوری دانش آموزان گفت: 
تمهید مقدمات لازم انجام شــده است تا از شرایطی 
که در این دو سال داشته ایم، به شرایط عادی برگردیم 
و در فضایی بســیار خوب شــاهد رشــد و پیشــرفت 
تحصیلی دانش آمــوزان و ارتقــای مهارت های آنها 
به ویــژه در حوزه اجتماعی باشــیم. کریمیــان با بیان 
اینکه همــکاران ما کامل و به صــورت صد درصدی 
در مدارس حضــور دارند، گفت: اولیای دانش آموزان 
به مسئولان بهداشتی کشــور و خادمان خودشان در 
آموزش وپــرورش اعتماد کامل دارنــد. دانش آموزان 
نیز به صورت کامل و صد درصدی در مدارس هستند 
و ما به زودی شــاهد برقراری شرایط عادی و تدریس 
حضوری در تمام مدارس کشــور به ویژه شــهر تهران 
خواهیــم بود. او در واکنش بــه اینکه برخی مدارس 
با توجه به شــرایط و تراکم بالا، صرفا آموزش مجازی 
داشــتند و دانش آموزان به مدرسه نمی رفتند، عنوان 
کرد: از این پس، کلاس درس صرفا مجازی نخواهیم 
نداشت و کلاس های درس حضوری می شود. در کنار 
آن، همکارانــم هم کلاس حضــوری و هم مجازی را 
اداره می کننــد و آموزش ترکیبی اســت و تحت هیچ 
شــرایطی صرفا کلاســی را به صــورت غیرحضوری 
نخواهیم داشت. مدیر کل آموزش وپرورش شهر تهران 
درباره مشــکلات ســرویس ایاب وذهاب بــا توجه به 
ساعات کم آموزش در چند ماه اخیر گفت: برنامه ریزی 
به گونه ای انجام شده است که دانش آموزان ساعات 
بیشتری را سر کلاس و داخل مدرسه باشند. با حضور 
حداکثری دانش آموزان و ســاعات طولانی تر حضور 
در مدرســه، از ســرویس مدارس هم نهایت استفاده 
را خواهیــم کرد. با انجمن اولیا و مربیان هم صحبت 
کردیم و مدیران مدارس توجیه شــده اند که با توجه 
به ساعات بیشــتری که دانش آموزان در کلاس درس 
هستند، ســرویس مدارس هم فعال شوند. کریمیان 
درباره ســاعات آمــوزش و حضــور دانش آموزان در 
مدرسه نیز عنوان کرد: با برنامه ریزی مدیران مدارس، 
ســاعت های طولانــی و حتی کامــل از صبح تا ظهر 
پذیرای دانش آموزان هســتیم. او درباره میزان حضور 
در طــول هفته نیــز گفت: اکنون نمی توانیم نســخه 
واحدی برای تمام چهارهزارو ۸۰۰ مدرســه در سطح 
شــهر تهران بپیچیم. شرایط، مدرسه به مدرسه و پایه 
با پایه متفاوت اســت. مدیران برای دوره ابتدایی یک 
شــیوه و برای متوســطه اول و دوم شیوه های دیگری 
را به کار گرفته، برنامه ریزی می کنند و به اســتحضار 
اولیا می رسانند. مدیر کل آموزش وپرورش شهر تهران 
در پاســخ به اینکه آیا پروتکل های بهداشتی جدیدی 
در مــدارس اعمال خواهد شــد؟ گفت: پروتکل ها در 
اختیار وزارت بهداشت اســت و هرچه را به ما اعلام 
شــود، انجام می دهیم. کریمیان درباره الزامی بودن یا 
نبودن تزریق دو دُز واکســن برای حضور در مدرســه 
نیز توضیح داد و اظهار کرد:   آنها که به لحاظ ســنی 
مشمول هســتند و وزارت بهداشت اعلام کرده حتما 
واکســن  می زننــد؛ ولی اینکــه الزامی باشــد یا خیر، 
به تصمیم وزارت بهداشــت بســتگی دارد و ما تابع 
پروتکل ها و سیاســت های اعلامی ستاد ملی مقابله 
با کرونا هســتیم. او اضافه کرد: همکاران من تا زمانی 
که علائم ظاهری بیماری را در دانش آموز نبینند، مانع 
حضورش نمی شــوند؛ مگر آنکــه دانش آموز علائم 
ظاهری بیماری را داشته باشــد که در این صورت در 

منزل استراحت می کند تا بهبود یابد.

آگهی نوبتی وتحدید حدود اختصاصی تقاضای ثبت ملک حوزه ثبت ملک حوزه ثبتی سواد 
کوه شمالی 

املاکی که مطابق ماده ۱۳ قانون تعیین تکلیف اراضی وســاختمان های فاقد سند رسمی 
وآیین نامه مربوط در هیئت حل اختلاف هیئت منجر به صدور رای می گرددبه شــرح زیر 

آگهی می شود : 
امــلاک متقاضیان واقع در قریه ســرین  پــلاک ۴ فرعی ۳۹۱ اصلی بخــش ۱۲ حوزه ثبت 
ســوادکوه شــمالی به ماکیت شــهرام رامی  نســبت به دودانگ  یک قطعه زمین با بنای 
احداثی به مســاحت ۸۲۳/۳۶  متر مربع خریداری بدون واســطه از آقــای ابراهیم رامی  

مالک رسمی . 
لذا کسانی که نسبت به املاک فوق اعتراض دارند می توانند به استناد ماده ۱۶ قانون ثبت 
از تاریخ اولین انتشار به مدت ۹۰ روز در خواست واخواهی خود را به این ادره تسلیم ورسید 
دریافــت دارند اگر بین تقاضا کننده ودیگری قبل از انتشــار این آگهــی دعوایی در مراجع 
قضایی اقامه شــده باشد معترض باید گواهی تقدیم دادخواست رابه این ادره تحویل دهد 
.دراین صــورت اقدامات ثبت موکول بــه ارائه حکم قطعی دادگاه اســت .درصورتی که 
اعتراض در مهلت قانونی تســلیم نگردد ویا گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل به این اداره تحویل نشود اداره ثبت اقدام به صدور سند مالکیت می نماید این آگهی 
در ۲نوبت به فاصله ۳۰ روز منتشــر خواهد شد ضمنا املاک مذکور که طبق ماده ۱۳ فوق 

اگهی گردید تحدید حدود آن به صورت هم زمان انجام می شود   م الف ۱۲۶۲۴۰۶
تاریخ انتشار اول : ۱۴۰۰/۱۱/۲   تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۴۰۰/۱۲/۲

مهدی آزاد-رئیس اداره ثبت واسناد واملاک سوادکوه شمالی

عیسى برتاو

 آغاز تولید خودروی هیبریدی در ایران
... اما کســی به حرفشان گوش نمی دهد. نگوییم 
هست، اما کســی تحویلشان نمی گیرد! نگوییم همه 
افراد با اســتعداد از مملکت رفته انــد! ما که ندیدیم 
هیچ مجموعه ای در حوزه صنعت خودروسازی حتی 
چنین گفتمانی داشته باشــد. گویی اعتمادبه نفس، 
دانــش و تجربه در این مُلک ته کشــیده و ما باید در 
این گرداب ســرگردان بمانیم. گویی اینجا تخصص و 
تبحــر و تجربه و دانش و خلاقیــت محلی از اعراب 
ندارد. شــاید روزی رؤیای من و دیگر ایرانیان عاشق 
وطن در داشــتن خودروی مدرن هیبریــدی یا برقی 
تحقــق یابد؛ خودرویی که کیفیــت آن مایه بالیدن و 
ســرافرازی ما باشــد؛ روزی که بگویند: «تولید انبوه 

خودروی پیشرفته هیبریدی در ایران آغاز شد».

ادامه از صفحه 8

 شــهرزاد همتی:  روز گذشــته خبری مبنــی بر اخراج 
محمد فاضلی، اســتاد جامعه شناسی دانشگاه شهید 
بهشتی، در رسانه ها منتشر شد؛ مسئله ای که می تواند 
ماجرا های ســریالی اخراج اســتادان و ستاره دارکردن 
دانشــجویان در دوران احمدی نــژاد را به ذهن متبادر 
کند. از یک طرف ممنوع الخروج شــدن ســعید مدنی، 
جامعه شــناس، در ماه های گذشته و همچنین اخراج 
دکتر بیژن عبدالکریمی، اســتاد فلسفه از دانشگاه آزاد 
که در شــهریور اتفاق افتاد، نشــان از آتشی دارد که از 
زیــر آوار برجای مانــده از زمان احمدی نــژاد در حال 
شعله کشیدن است و شــعله هایش مثل همیشه اول 
علوم انسانی را نشانه می گیرد. «محمد فاضلی»، استاد 
دانشگاه، طراح گزارش علمی حادثه پلاسکو است که 
درست در سالگرد حادثه حکم اخراجش صادر شده. 
فاضلی در ســال های گذشته رئیس ســابق مرکز امور 
اجتماعــی منابع آب و انرژی و در ســال های ۹۲ تا ۹۶ 
معاون پژوهشی مرکز بررســی های استراتژیک و مدیر 

شبکه مطالعات سیاست گذاری عمومی بوده است.
دانشگاه به فاضلی نیاز  دارد

دکتر سیدحسین ســراج زاده، جامعه شناس ایرانی 
و اســتاد جامعه شناسی دانشــگاه خوارزمی و ریاست 
انجمن جامعه شناسی ایران، در گفت وگو با «شرق»  با 
بیان اینکه بحث اخراج دکتر فاضلی از دانشگاه شهید 
بهشــتی از شهریور امسال مطرح شــده بود، می گوید: 
«شــهریور امســال دانشگاه شــهید بهشــتی قرارداد 
همکاری دکتــر فاضلی را تمدید نکرد. برداشــتی که 
وجود داشــت این بود که تنگ نظری هایی که برخی از 
افراد در درون دانشــگاه دارند و ممکن است از برخی 
نهادها هم حمایت بشــوند، این مســئله را دامن زده 
باشــد. به بیان دیگر این اخراج بیشتر بر مبنای برخورد 
سلیقه های سیاسی اتفاق افتاده است. دانشگاه شهید 
بهشــتی یک ســری بهانه اداری را بــرای این موضوع 
مطرح کرده بود، اما کسانی که با محیط دانشگاه آشنا 
هســتند می دانند این بهانه موجهی نیســت و بیشــتر 
مبنای فکری و سیاســی برای برخــورد با دکتر فاضلی 

مدنظر بود».
 ســراج زاده با بیان اینکه دکتر فاضلی ترجیح داده 
بود این اتفاق را از مســیر قانونی و اداری پیگیری کند، 
تصریــح کــرد: «ایشــان علاقه مند به رســانه ای کردن 
ماجرا نبودند. دانشــگاه هم یک ترم به ایشــان مهلت 
داد و برای ایشــان درس گذاشــتند و دانشجویان هم 
متوجه این اتفاق نشدند. همان زمان اخراج دکتر بیژن 
عبدالکریمی هم مطرح شده بود و واکنش های زیادی 
را در محیط هــای اجتماعی علمی و توســعه علمی 
در پی داشــت؛ بــا این وجود دکتــر فاضلی علاقه مند 
بودنــد مســئله از طریــق قانونی حل وفصل شــود. 
انجمن جامعه شناســی نامه ای را خطــاب به رئیس 
دانشگاه شهید بهشتی فرستاد و نسبت به ایجاد چنین 
رویه هایی هشدار داد؛ چون فاضلی یکی از افراد بسیار 
زحمتکش در رشته جامعه شناسی است، خوب درس 
خوانده، خوب کار کرده، ســابقه علمــی خوبی دارد، 
هم در حوزه سیاســت گذاری فعال بوده و در ارتباط با 
علم جامعه شناسی با سیاســت گذاری و هم در حوزه 
جامعه شناســی مردم مــدار آثار علمی بســیار خوبی 
دارد. به بیان دیگر هیچ ایراد علمی بر عملکرد ایشــان 
نمی شــود گذاشــت و حضور او در این دانشگاه برای 
دانشجویان حضور پرثمری بوده و همه دانشجویان از 
او راضی هســتند و به گروه جامعه شناسی اعتبار داده 
است».  این استاد دانشگاه در ادامه افزود: «اطلاع دارم 
که استادان گروه جامعه شناسی دانشگاه شهید بهشتی 
به ریاست دانشگاه نامه نوشــته و از مقامات دانشگاه 
خواسته بودند جلوی اخراج دکتر فاضلی گرفته شود؛ 
چراکه این مسئله یک خسارت برای دانشگاه است. ولی 
ظاهرا اتفاقی نیفتاد. هفت انجمن علمی هم نامه ای 
به آقای رئیسی نوشتند و آنها هم نسبت به این موضوع 
و برخی از فرایندهای مشابه که با تشکیل دولت جدید 
در دانشــگاه با آن مواجه هســتیم، هشــدار داده و از 
رئیس جمهوری خواستند با این اقدامات جدی برخورد 
کننــد و اجازه تســویه ندهند؛ چراکه ایــن اتفاقات به 

دانشگاه لطمه می زند. این نامه به وزارت علوم ارجاع 
داده شــده است. هرچند در این نامه ها جدی خواسته 
بودیم چنین اتفاقاتی نیفتد و نسبت به پیامدهایش هم 
هشــدار دادیم، ولی ظاهرا برای ترم پیش رو برای دکتر 
فاضلی درس نگذاشتند و از نظر دانشگاه شهید بهشتی 
اخراج ایشــان قطعی شده است. گروه جامعه شناسی 
دانشــگاه اعلام کرده به دکتر فاضلی نیــاز دارد و این 
اتفاق ناشــی از مداخله برخی نیروهای تنگ نظر است 
کــه از یک موضع سیاســی با مســائل علمی برخورد 

می کنند و احتمالا بهانه های اداری می آورند».
رئیس انجمن جامعه شناسی در پاسخ به این سؤال 
که آیــا می توان این اتفاقات را یک عقب گرد دانســت، 
گفت: «دوره احمدی نژاد دوره بدی برای علم و دانشگاه 
بود و اتفاقاتی افتاد که اســتقلال علمی دانشگاه ها را 
محدود و دخالت دولت و سیاســت را در امور علمی 
دانشــگاه پررنگ کرد. زمان دولت روحانی برخی از آن 
جریانات و اقدامات اندکی تعدیل شــد، اما چون کارها 
به صورت نهــادی در مراجعی بیــرون از وزارت علوم 
شــکل گرفته بود، عملا در این دوره هم نتوانستیم یک 
اصلاح مؤثر بــه وجود آوریم؛ هرچنــد رویه ای برخی 
اصلاحات صــورت گرفت. برای مثــال دوره های قبل 
سمت مدیر گروه انتخاباتی بود و احمدی نژادی ها آن را 
انتصابی کردند، این رویه ها اصلاح شد و دوباره فرایند 
انتخــاب مدیر گروه و هیئت ممیزه انتخابی شــد ولی 
قانونــی چیزی تغییر نکرد. به نظر می رســد نیروهایی 
کــه آن روز با نگاه منفی به علوم اجتماعی و انســانی 
موضع داشتند، در دوره جدید فکر می کنند قوت و نیرو 
گرفته اند و دانشگاهیان امیدوار هستند بر اساس تجربه 
و لطمه ای که دانشگاه در دوره احمدی نژاد خورد، آن 
روند ها احیا نشــود. با این حال، برخی شواهد و قرائن 
نشــان می دهد همــان نیروهای ضد علوم انســانی و 
اجتماعی که فکــر می کنند بدون این علوم می شــود 
کشــور را اداره کرد، دوباره سر برآورده اند. آنها خواهند 
دید این تصمیمــات فاجعه بار خواهد بود و توســعه 
علمی کشور را با مخاطره روبه رو می کند، ناامیدی را در 
نسل جوان ایجاد می کند و زمینه ساز مهاجرت می شود. 
این نیروها انگار فعال شده اند و فرصتی پیدا کرده اند که 
پروژه ناتمام دوره احمدی نژاد را در این دوره تمام کنند، 
اما امیدوارم کســانی که در مراجع بالای تصمیم گیری 
هستند اجازه ندهند؛ چراکه این اتفاق برای کل جامعه 

ایران بسیار زیان بار و پرهزینه خواهد شد».
جلوی فاجعه  را  بگیرید

هادی خانیکی، استاد علوم ارتباطات و عضو هیئت 
علمی دانشــگاه علامه طباطبایی نیــز در گفت وگو با 
«شرق»، با ابراز تأسف از اخراج دکتر فاضلی، دلیل این 
اتفاق را سیاست های پشت پرده دانست و گفت: «دکتر 
محمد فاضلی شناخته شــده تر از آن است که احتیاج 
به توصیف و تحلیــل فعالیت های علمی و اجتماعی 
او باشــد. جامعه شناسی اســت مبرز که هم در حوزه 
آموزش و هم در حوزه تحقیق و هم در حوزه مسئولیت 
اجتماعی و در حوزه اثربخشــی رسانه ای و حضور در 
حــوزه عمومــی از چهره های شــاخص دانشــگاهی 
محسوب می شــود. آثار علمی او که تألیفی و ترجمه 
هســتند، از مرجعیت و اعتبار بالایی برخوردار اســت. 
تحقیقات او در ســطح پیمایش هــای ملی در مقاطع 
مختلــف به غنای ادبیات علــوم اجتماعی کمک های 

بسیاری کرده اســت. خود او در سطح مسئولیت های 
اجتماعی که مشخص ترینش حضور در کمیته کارگروه 
اجتماعــی فرهنگی بررســی ســیلاب ها و همین طور 
طرح مطالعاتی یونســکو بود، اقداماتــی ارزنده انجام 
داد و همیشــه هم اســتاد موفقی بوده اســت. اینها 
نشــان می دهد که یک جامعه شــناس اگر می خواهد 
هم در دانشــگاه، هم در حوزه عمومی و هم در سطح 
مسئولیت های اجتماعی نقش های خودش را ایفا کند، 
چقدر می تواند تأثیرگذار باشــد و کارنامــه او در تمام 
این زمینه ها درخشــان است. در مســئله آب، سیلاب، 
گفتمان هــای اجتماعی و در انجمن هــای علمی آثار 
بی رقیبی را بر جا گذاشــت و همچنین بی دریغ دعوت 
نهادهای علمی و حرفه ای را پاســخ می داد و حتی در 
دوران کرونا در نشســت های علمی حضور فعالانه ای 

داشت».
خانیکی تصریح کرد: «این مقدمه را برای این گفتم 
که با معیار ســنجش یک فرد به عنوان معلم و محقق 
و کنشــگر اجتماعی، وقتی کســی در تراز خیلی خوبی 
قرار دارد، طبعا باید از ظرفیت او بهترین استفاده را کرد 
نــه اینکه به ناگاه وضعیتی پیش آید که جامعه علمی، 
دانشــجویان، اعضای هیئت علمی و به یقین شبکه ای 
از کنشــگران آکادمیک از وجود چنین کسی در دانشگاه 
محروم شــوند. من بابــت این اتفاق متأســفم و این را 
به عنــوان یک زنگ خطر یا علامــت بالینی می دانم که 
نشان می دهد یک بیماری جدید در حوزه بوروکراتیک و 
حوزه سیاسی و حوزه اجرائی دانشگاهی در حال اتفاق 
اســت. ممکن است چنین تلقی شــود که کسانی مثل 
دکتر فاضلی که از توانایی های بالایی برخوردار هستند، 
در مدارهایی دیگر به فعالیت خواهند پرداخت. اما این 
علامت خطر و بیماری را در دانشــگاه می بینم و اینکه 
به هر طریق و بهانه ای این اتفاق افتاده باشــد، در قالب 
سیاســت رســمی جذب، در قالب حاکمیت سلیقه ها 
و گرایش هــای خاص سیاســی، در قالــب رقابت های 
تنگ نظرانــه گروهــی یا در قالب تصلب و سرســختی 
شیوه های اداری، هرچه باشد، سیاست به چنین نقطه ای 
منتهی شــود،  این یک هشــدار و فاجعه است که باید 
جلوی آن را گرفت، وگرنه هزینه های سنگین تری برای 
محیط های علمی و پژوهشی خواهد داشت». این اولین 
بار نیست که دانشگاه و علوم انسانی هزینه های گزافی 
به خاطر تسویه حســاب های سیاسی می دهند. حسین 
بشیریه اســتاد سرشناس علوم سیاسی دانشگاه تهران، 
هادی سمتی استاد جامعه شناسی و همچنین مرحوم 
هاله لاجــوردی و فاطمه صادقی در زمان احمدی نژاد 
طعم اخراج از دانشــگاه را چشیده اند که نتیجه اش یا 
دق کردن یا مهاجرت یا گوشه نشــینی بود. حالا به نظر 

می رسد این سیاست ها دوباره جان گرفته اند.
 واکنش ها به  اخراج  فاضلی

بعــد از رسانه ای شــدن اخــراج محمــد فاضلی، 
بســیاری از فعالان سیاســی و جامعه شناسان به این 
اتفاق واکنش نشان دادند. حمیدرضا جلایی پور، استاد 
جامعه شناسی دانشگاه تهران، در کانال تلگرامی خود 
نوشت: «دوســت عزیز و فاضلم، دکتر محمد فاضلی 
را از دانشگاه بهشــتی اخراج کرده اند. واقعا این میزان 
تنگ نظــری و شایسته ســتیزی در وزارت علوم دولت 
جدیــد حیرت انگیــز اســت. در گروه جامعه شناســی 
دانشگاه بهشتی تاکنون چه کسی به اندازه او در کمک 

به بالندگی جامعه شناسی در ایران توفیق داشته است؟ 
هــم از حیث میزان و کیفیــت پژوهش های باکیفیت، 
هم از حیث رضایت دانشــجویان، هم از نظر توفیق در 
آگاهی افزایی عمومی درباره بصیرت ها و دستاوردهای 
جامعه شناســانه، چند اســتاد جامعه شناسی مثل او 
در ایران داریم؟ وزارت علومی که ریاســت دانشگاه ها 
را به بســیج اســاتید واگذار می کند و با افزایش انواع 
ســهمیه های ناعادلانــه در پذیرش دانشــجو و انواع 
گزینش هــای پرتبعیــض در جذب و ارتقای اســتادان 
آموزش دانشــگاه های کشــور را کم کیفیت تر می کند، 
آیــا می فهمد چــه بلایی بر ســر نهاد علــم در ایران 
می آورد و در بلندمدت چه آســیبی به کشور می زند؟ 
انجمن جامعه شناسی ایران و استادان جامعه شناسی 
دانشگاه های کشور چرا با صدای بلندتر و مؤثرتر به این 
روند مخرب و پرآســیب اعتراض نمی کنند؟  اگر وزارت 
علوم هاضمه پذیرش و تحمل اســتاد باکیفیتی مانند 
او را کــه دغدغه محــوری اش افزایــش ظرفیت حل 
مسئله حاکمیت و جامعه  ایران است ندارد، مضحک 
نیســت اگر  ادعای کمک به توســعه علمی کشــور را 
داشته باشد؟ اخراج او از دانشگاه برای خود او ضایعه 
نیست و چه بسا وقت و فرصت بیشتری برای پادکست 
روشــنگر و پرمخاطب «دغدغه ایران»  و پژوهش های 
راهبردی اش آزاد کند؛ ولی برای دانشــگاه بهشــتی و 
دانشــجویانش پرضایعه است. دانشگاه را بیش  از  این 
کم کیفیت و بی توجه به مســائل واقعی جامعه ایران 
نکنید. نتیجه اش جز انباشت بیشتر بحران ها و مسائل 
کاویده  و حل نشــده و جایگزینی اســتادان کم بضاعت 
و میل بیشــتر بــه مهاجرت علمــی نخواهــد بود». 
همچنین آذر منصــوری، دبیر کل حزب اتحاد ملت، در 
توییتر خطاب به ابراهیم رئیســی نوشت: «جناب آقای 
رئیسی؛ از اخراج دکتر محمد فاضلی از دانشگاه شهید 
بهشتی خبر دارید؟ حذف نخبگان از نهادهای علمی و 
دانشــگاه ها را جدی بگیرید و بیش  از  این اجازه ندهید 
نهاد علم در کشور دستخوش ویژه گزینی و حذف های 
جناحی شود. حذف نخبگان و شایستگان از نهاد علمی 

یعنی رفتن به سمت بدترین حکمرانی».
محمد مهاجری، فعال رســانه ای اصولگــرا نیز در 
کانال تلگرامی خود نوشت: «جناب آقای زلفی گل، وزیر 
محترم علوم به قرار اطلاع دانشــگاه شهید بهشتی که 
ابواب جمعی شــما شمرده می شــود، یکی از استادان 
محترم (دکتر محمد فاضلی) را اخراج کرده و این رفتار 
موجب اعتراض جامعه دانشگاهی واقع شده است. از 
آنجا که احتمال دادم این خبر را نشنیده باشید، خواستم 
اولا مراتب را به اطلاع جناب عالی برســانم و ثانیا طبق 
ماده ۱۰ قانون انتشــار و دسترســی آزاد به اطلاعات، از 
جناب عالی بخواهم دلایل اخراج این عضو هیئت علمی 
را بــه اطلاع افکار عمومی برســانید. ضمنا اگر نام برده 
کار خلافــی انجام داده؛ مثلا خورده و برده و حیف و میل 
کرده و به مافوق اهانت کرده و حرف بی ربط زده و بانی 
وضع موجود بوده و ترک فعل کرده و... برای این جنایات 
محکومیت گرفته، حکم صادره را منتشر فرمایید. از آنجا 
که ممکن است شما به هیچ وجه در جریان صدور چنین 
حکم اخراجی نباشید، مناسب است عامل اخراج آقای 
محمد فاضلــی را معرفی فرمایید تا برویم ســراغش؛ 
چون شایعه متواتری در این زمینه بدجوری نقل محافل 
شــده که امیدوارم درست نباشد. آقای وزیر! فرض کنید 
شــما جای محمد فاضلی بودید. برای خانواده خودتان 
چگونه حکم اخراج خود را توجیه می کردید که به شما 

نگویند: این بود دستمزد این همه سال زحماتت؟».
اخراج محمد فاضلی در شــرایطی اتفاق می افتد 
که ابراهیم رئیســی و همســرش جمیله علم الهدی 
عضو کمیته جذب دانشــگاه شــهید بهشتی هستند و 
احتمالا بی خبر از اتفاقی که ســه ماه است در دانشگاه 
شهید بهشــتی افتاده، هستند. سکوت آنها در برابر این 
اخراج را چگونه باید تلقی کرد؟  آیا دوباره خانه نشینی 
و ستاره دار شــدن دانشــجویان به صورت گســترده در 
دانشــگاه ها به یک رونــد عادی تبدیل خواهد شــد یا 
رئیسی جلوی برخوردهای سلیقه ای را خواهد گرفت؟ 

باید منتظر ماند و تماشا کرد.

هادی خانیکی و حسین سراج زاده از  اخراج محمد فاضلی می گویند

اخراج محمد فاضلی یک تسویه حساب سیاسی است

احمد طالبی نژاد: رحمان گلزار شبســتری درگذشــت. برای اغلب مردم 
ایران این یک خبر ســاده و شــاید بی اهمیت بود؛ اما برای ما ســاکنان 
قدیمی شهرک اکباتان، ضایعه ای تلخ بود و هست؛ چون او را به عنوان 
معمار و ســازنده این ابرشهرک مدرن می شناسیم. شهرکی که عملیات 
ســاختمانی اش از اوایل دهه ۱۳۵۰ آغاز شــد، حدود ۴۵ سال پیش به 
بهره برداری رسید و درحالی که برای سکونت ۲۰۰ هزار نفر طراحی شده 
بود، اکنون بیش از ۳۵۰ هزار ساکن دارد؛ با امکانات کافی و وافی که اگر 
روال طبیعی اش را طی می کرد، امروزه می شد آن را یکی از بهترین های 
نه تنها ایران بلکه خاورمیانه قلمداد کرد. با وجود این  همه تأسیســات 
گرمایشی و سرمایشــی، کمترین آلودگی هوایی را ایجاد می کند، هوا در 
زیر ســاختمان ها به چرخش درمی آید و در حالی که با فرودگاه مهرآباد 
هم جوار اســت، کمترین آلودگی صوتی را دارد، تصفیه خانه فاضلابش 
همچنان در حال فعالیت اســت و خیلی چیزهای دیگر که گفتن ندارد؛ 
اما این نکته گفتن دارد که ما مردمانی قدرناشــناس و جوگیر هســتیم. 
چقدر در سال های نخست انقلاب درباره این شهرک حرف هاي عجیب 
و غریب گفتیم و شــنیدیم؛ اینکه چینش ســاختمان ها به گونه ای است 
کــه وقتی از بالا نگاه کنیم، جمله جاوید شــاه را می بینیم که دروغ بود 
و مســافران هوایی هنگامی که هواپیمای شــان برای اوج گرفتن از فراز 
این شــهرک می گذرد، دیده اند و می بینند کــه چنین چیزی وجود ندارد 
و هرگز هم از خودمان نپرســیدیم که چرا باید ســازندگان این مجموعه 
دســت به چنین کار احمقانه و بی خاصیتی بزنند؟ و ده ها تهمت دیگر 
که البته ممکن اســت برخی  از آنها هم درست باشد. مثلا اینکه شاپور 

غلامرضا برادر شــاه هم در ســرمایه گذاری این شــهرک سهیم بوده که 
از آن مردک طماع و پول پرســت هیچ بعیــد نبود چنین کاری. اما نه در 
مقام تجلیل از گلزار شبســتری که در اشاره به آنچه این سال ها به عنوان 
شهرک ســازی و انبوه سازی و دیگر بازی های فســادآمیز رایج است، بد 
نیســت نگاهی به نمونه هایــی از این اقدامات بیندازیــم. مثلا آنچه در 
حوالی دریاچه چیتگر شــاهدش هســتیم؛ ســاختن انبوهی برج سر به 
فلک کشــیده به قول اصفهانی ها «لاجون» توسط عده ای سودجو  که 
ســاکنانش نخســتین قربانیان زلزله موعود در تهران خواهند بود. من 

چرخی در این متروپلیس دهشت آور زده ام و می دانم که چه فاجعه ای 
در راه اســت. ضمــن اینکه این برج و بارو ها دیــواری لابیرنتی در غرب 
تهران کشــیده اند و مانع عبــور باد از غرب می شــوند و به  همین  دلیل 
تهران دارد در دود و آلودگی خفه می شــود. در شمال تهران هم همین 

فاجعه شــکل گرفته. عمارت های فوق مدرن و 
عظیم الجثــه در کوچه پس کوچه هــای قدیمی 
شمیرانات که هنگام عبور از کنارشان ناخودآگاه 
ســرعت می گیری مبادا روی سرت خراب شوند. 
ســازنده شهرک اکباتان که مهندسی معماری را 
در دانشــگاه تهران خوانده، زمین مورد نیاز این 
شهرک را از نظام الســلطنه مافی یکی از اذناب 
قاجار که اواخر عمرش را در پاریس می گذراند، 
می خــرد به مبلغ پنج میلیــون تومان و چون از 
شــهرک محل زندگی نظام الســلطنه خوشش 
می آید، از آن الگوبرداری می کند برای ســاختن 
اکباتان و با یاری از دوســتانش در ایران از جمله 
زنده یــادان محمدعلی فردین، خســرو هریتاش 
و... دســت به کار می شــود. اینکه گفته می شد 
اکباتــان را فرانســوی ها یــا ایتالیایی ها و حتی 
اســرائیلی ها ســاخته اند هم دروغ دیگری بود 
که به کار بســتند تا زحمات سازنده واقعی اش 

را انکار کنند.

چه کسى براى اکباتان پاپوش دوخت؟


